
Zápis z jednání odborné rady ze dne 19. 9. 2024 
 
Přítomni: Baranowska Kateřina, Bezoušková Simona, Fikejzová Prouzová Kateřina, Hnilička Jan, Horký 
Luděk, Hruška Jaromír, Kňákal Štěpán, Koďousková Vlaďka, Mátl Vladimír, Pilař Jakub, Plicková Helena, 
Poesová Marie, Rada Petr, Richter Kohutová Petra, Rumler Martin, Schejbal Milan, Skála Pavel, 
Strotzer Milan, Zahálka Michal 
 
Omluveni: Janál Zdeněk, Konývka Jonáš, Vondruška Jaroslav 
 
Program: 
1) informace o výběru nového spolupořadatele CP amatérského činoherního a hudebního divadla 
2) hodnocení Divadelního Pikniku Volyně 2024, koncepce a propozice přehlídky v roce 2025 
3) hodnocení Jiráskova Hronova 2024 
4) krajské přehlídky v roce 2024  
5) ediční činnost NIPOS-ARTAMA na úseku amatérského činoherního a hudebního divadla   
6) vzdělávání v oblasti amatérského činoherního divadla   
7) návrh na udělení Ceny MK ČR za oblast amatérského činoherního divadla   
8) různé 
 
Informace o výběru nového spolupořadatele CP amatérského činoherního a hudebního divadla 
Členové odborné rady byli seznámeni s průběhem a výsledkem výběru nového spolupořadatele CP. 
Přehlídka má dobrou pověst, o její pořádání byl velký zájem. Přihlásilo se sedm měst: Česká Lípa, 
Kroměříž, Česká Třebová, Klášterec nad Ohří, Most, Týn nad Vltavou a Volyně. Všechna místa 
navštívila komise ve složení: Simona Bezoušková, Jaromír Hruška, Lenka Huláková a Helena Plicková. 
Kritérií, která nové místo musí splňovat, bylo mnoho. Pro Most byli tři (Bezoušková, Huláková, 
Plicková), pro Týn nad Vltavou jeden (Jaromír Hruška). Nabídka Mostu byla nejkomplexnější. Podpora 
města Most, možností hracích prostor, ubytovacích kapacit, stravování a potenciál růstu festivalu jsou 
tu největší. Od posledního výběrového řízení před 13 lety došlo k velkému posunu v přístupu 
samospráv. Až na jednu výjimku zástupci jednotlivých samospráv o přehlídku velmi stáli a svůj zájem 
prezentovali osobně. 
 
V rámci následující diskuse a doplňujících dotazů bylo uvedeno, že venkovní sezení bude možné na 
travnaté ploše u Městského divadla Most a vedle Hotelu Cascade, který se bude využívat k ubytování 
realizačního týmu a účastníků a je přes ulici proti Městskému divadlu Most. Hlavním hracím 
prostorem bude Městské divadlo Most, kde budou probíhat i diskuse k představením. K dalšímu 
využití je ZUŠ F. L. Gassmanna a Divadlo rozmanitostí, dále je možné využít venkovní scény na 1. 
náměstí a v Parku Střed. Stravování bude zajištěno v Hotelu Cascade. V rámci diskuse, jestli preferovat 
města uprostřed republiky, padlo, že veškeré dění soustředit do středu republiky je ze sociologického 
hlediska nevhodné, navíc NIPOS musí uvažovat v širším kontextu a brát v potaz, že většina 
celostátních přehlídek se koná ve středu ČR, ale žádná v Ústeckém kraji. ORAD doporučuje vysvětlit 
technickému personálu, jaký je v technických požadavcích rozdíl mezi profesionálním a amatérským 
divadlem a naplánovat v Mostě tzv. návštěvní den, kdy by si soubory mohly osobně prohlédnout hrací 
prostory a jejich technické vybavení.   
 
Hodnocení Divadelního Pikniku Volyně 2024, koncepce a propozice přehlídky v roce 2025 
Program odborná rada hodnotila jako průměrný. Obsahoval několik zajímavých inscenací, ale bohužel 
i několik podprůměrných. Programová rada by měla zvážit, jestli v takové situaci bude nutně 
naplňovat všech 22 hracích míst. Dále se domluvila, že od příštího roku bude při výběru inscenací 
pracovat s videozáznamy, zaktualizuje seznam odborných garantů a každý rok bude konkrétně 
pojmenovávat problematické inscenace a porotce, kteří je do programu CP nominovali nebo 
doporučovali. Zároveň budeme poskytovat zpětnou vazbu odborným garantům. V rámci odborné 
rady proběhla krátká diskuse o zrušení nominací. Propozice Divadelního Pikniku v Mostě bude 



odborná rada řešit na jednání 7/11. Hrající soubory, seminaristé a účastníci hodnotili Divadelní Piknik 
Volyně 2024 jako vždy pozitivně.  
 
Hodnocení Jiráskova Hronova 2024 
94. JH proběhl v klidné a pozitivní atmosféře bez zvláštních incidentů. Byl přidán nový hrací prostor – 
black box na ploše zimního stadionu v Hronově a byl vyzkoušen nový prostor, se kterým se bude v 
dalších letech pracovat – nádvoří místní fary pro OFF program. Black box se z počátku potýkal 
s problémy spojenými zejména s akustikou. Tento problém se během JH podařilo částečně vyřešit a 
zůstává dál k řešení do dalšího ročníku. 
 
Proběhlo celkem 18 vzdělávacích seminářů (vč. 2 diskusních). Zájem o semináře meziročně vzrostl a 
celkový počet seminaristů byl 246. Celkový počet jak vstupenek (cca 13.000) tak návštěvníků (více než 
51.000) byl opět vyšší než v předešlých letech. Jediný významný problém, který se během 94. JH řešil, 
byl nový systém permanentek, kdy do hlavního programu (a tím pádem i do hlavních permanentek 
diváckých řad A a B) byly zařazeny pouze nominace celostátních přehlídek jako průřezu tvorby 
v amatérském divadle za předešlý rok. Vedle toho vznik doprovodný program složený z doporučení 
z celostátních přehlídek, který byl zařazen do dalších diváckých řad (C a D). Vzhledem k omezeným 
diváckým kapacitám některých inscenací byl uvolněn do prodeje jen omezený počet těchto 
permanentek na doprovodný program, a to se setkalo u některých návštěvníků s nepochopením. 
Každopádně se v dělení na hlavní (nominace) a doprovodný (doporučení) program bude pokračovat i 
v dalších letech, protože při daném množství inscenací zařazených do programu již není možné 
zachovat celý program průchodný tak, aby bylo možno vidět všechny nominované, doporučené, 
zahraniční a inspirativní představení. Tzv. průchodný zůstane hlavní program. Bude se dále pracovat 
na informovanosti návštěvníků o této nové struktuře programu. Zaznamenali jsme několik výhrad ke 
kvalitě programu v parku. Tento je však závislý na poskytnutých financích a každoročně se navyšuje 
rozpočet i na tento volný program festivalu tak, aby se postupně program zkvalitňoval. 
 
Krajské přehlídky v roce 2024  
Odborná rada znovu diskutovala problematiku nominací z krajských postupových přehlídek, poměr 
problematických nominací (někdy dosahuje i 50 %). Na příštím jednání se bude zabývat limity pro 
nominace a probere možnost rozšířit podmínku osmi inscenací a jednoho garanta o podmínku 2 
garantů bez dodržení minimálně osmi inscenací v programu.  
 
Ediční činnost NIPOS-ARTAMA na úseku amatérského činoherního a hudebního divadla   
NIPOS v tomto roce vydal publikaci Zuzany Sikačové Vojtíškové Radost i údiv nad pohádkami a plánuje 
vydat sérii sborníků dramatických textů vzešlých z amatérského divadla.  
 
Vzdělávání v oblasti amatérského činoherního divadla   
Na podzim 2024 NIPOS otevírá už 7. běh Kurzu praktické režie s novým lektorským týmem a 
proměněným učebním plánem. O kurz je velký zájem, zaplnil se během 3 dnů, náhradníci čekají na 
případná uvolněná místa.  
 
Návrh na udělení Ceny MK ČR za oblast amatérského činoherního divadla   
Pro příští rok bude cena udělována mimo činoherní divadlo.  
 
Různé 
Programový ředitel Jiráskova Hronova odbornou radu informoval, že festivalový výbor JH bude 
v listopadu projednávat návrh, aby FEMAD Poděbrady mohl nominovat jednu inscenaci do programu 
Jiráskova Hronova.  
 
V rámci diskuse se odborná rada shodla, že nominace z FEMADu by byla nesystémová. Festival nemá 
porotu, výsledky vznikají hlasováním zástupců souborů. Festival typu druhá šance následně může 



vzniknout i v dalších oborech včetně požadavku na nominaci. Navíc je to nespravedlivé vůči 
souborům, které se jako doporučené z Pikniku nedostanou do programu JH. Odborná rada tento 
návrh vnímá jako nesystémové rozmělňování postupového systému.  
 
Odborná rada v rámci hlasování (16 pro, 1 proti, 0 zdržel se) přijala toto stanovisko:  
ORAD se staví odmítavě k návrhu festivalu FEMAD Poděbrady nominovat do programu JH z důvodu 
nesystémovosti.  
 
Příští jednání proběhne 7. listopadu 2024. 
 
Zapsali: Simona Bezoušková a Jan Julínek 
 


